

# 学术研究

(1958年创刊)

2009年第12期 总第301期

出版日期：12月20日

## 融会与超越

中国：第二家乡

——雅斯贝尔斯与中国的相遇和关系 [法] 让—克劳德·根斯 [文] 金寿铁 [译] 5

## 哲学

论西方文化进化论误区 沃野 12

社会知识的时限与背景

——从《“雷格瑞事件”引出的知识论问题》谈起 殷轲 18

重估墨家学说的科技价值 童恒萍 23

是逻辑，还是逻辑学

——与程仲棠、王左立两位先生商榷 周志荣 28

## 政法 社会学

变迁中的职业声望

——2009年北京职业声望调查浅析 李强 刘海洋 34

获致法律上妥当的裁判

——对法益衡量思维与方法的全面检视 余净植 43

论私有财产权的法律保护与公共利益之维护 张翔 50

## 纪念澳门回归10周年

合作主义与澳门公民社会的发展 姜胜华 54

## 经济学 管理学

“三农”问题研究【三篇】

中国“三农”问题的突围之途 高帆 59

价格波动的分配效应与农民工工资困境

——以广东为例 刘金山 66

从广东农民消费审视农村宏观政策 余建斌 江惠生 罗俊波 73

讨价还价理论的社会科学价值 童乙伦 80

## (月 刊)

各学科室电子邮箱: 政法 gzphilaw@yahoo.com.cn

哲学 gzphl@yahoo.com.cn 历史 gzhist@yahoo.com.cn

经济 gzronger88@yahoo.com.cn 文学 gzliter@yahoo.com.cn

---

---

### 历史学

近代中国的知识与制度转型 [栏目主持人: 桑 兵]

解释一词即是作一部文化史

——本期栏目解说

桑 兵 90

晚清“美术”概念的早期输入

林晓照 93

从“格致”到“科学”: 晚清学术体系的过渡与别择 (1895-1905 年)

张 帆 102

国民革命与少数民族问题

杨思机 115

### 文 学 语 言 学

论 60 年中国现代文学史写作价值标准的演进

王福湘 127

60 年社会批评视野下的古典文学研究

——由人民性、阶级分析范畴切入的考察

陈 斐 135

《庄子》与魏晋形神艺术论的确立

刘红红 142

竹林寺传说的演变

——文言小说史中佛教传说的儒道化现象研究

项裕荣 147

论语言的力

——语言的哲学、文化学与语用学本质

陈开举 154

英文摘要

159

# Academic Research

## CONTENTS

No.12, 2009

---

Jaspers' Relationship and Meeting with China, Taking It as His Second Hometown ..... Writ. by [France] Jean-Claude Gens and trans. by Jin Shoutie	(5)
On the Misread Field in the Western Cultural Evolutionist Theory .....	Wo Ye (12)
The Time Limit and Background of Social Knowledge .....	Yin Lu (18)
Reevaluation of the Scientific and Technological Value of Mohism .....	Tong Hengping (23)
Logic or Logic Study: Question Opened to Mr. Cheng Zhongtang and Wang Zuoli .....	Zhou Zhirong (28)
The Prestige of Professions in Changing: an Analysis of the Investigation on Beijing Professions in 2009 .....	Li Qiang and Liu Haiyang (34)
A Comprehensive Inspection into the Thinking Mode and Method of Evaluating Legal Benefit .....	Yu Jingzhi (43)
On Legal Protection of Private Property Right and the Safeguard of Public Benefit .....	Zhang Xiang (50)
The Development of Corporatism and Citizenship Society in Macao .....	Lou Shenghua (54)
Three Essays on the Three Problems of Peasants in China The Essence of the Three Problems of China's Peasants and Their Settlement Way .....	Gao Fan (59)
The Distributional Effect Caused by Price Wave and the Income Straits of Peasant-identical Workers in Guangdong .....	Liu Jinshan (66)
A Look into Our Rural Macro Policy from Guangdong Peasant's Consumption .....	Yu Jianbin, Jiang Huisheng and Luo Junbo (73)
The Social Scientific Value of the Bargaining Theory .....	Tong Yilun (80)
A Column on the Knowledge and System Transaction in Modern China (presided by Sang Bing) Explanation of the column: the Word 'Explanation' Means to Write a Cultural History .....	Sang Bing (90)
The Early Import of the Concept 'Art' in the Late Qing Dynasty .....	Lin Xiaozhao (93)
From 'Gezhi' to 'Science': the Transition and Other-way Choice of Academic System in the Late Qing Dynasty (1895-1905) .....	Zhang Fan (102)
The Relationship between the National Revolution and the Minority Nationalities .....	Yang Siji (115)
On the Progress of the Value Criteria in Writing Chinese Contemporary Literature History in the Last 60 Years .....	Wang Fuxiang (127)
The Studies of Chinese Classical Literature under the Vision of Social Criticism in the Last 60 Years .....	Chen Fei (135)
The Influence of 'Zhuang Zi' on the Establishment of the Artistic Theory of Form and Mind in the Wei and Jin Dynasty .....	Liu Honghong (142)
The Evolution of Bamboo Forest Legends .....	Xiang Yurong (147)
On the Power of Language in a View of Language Philosophy, Cultural Studies .....	Chen Kaijiu (154)
English Abstracts .....	(159)

---